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Biltilsynets 

/leid i 

Braathen 

instruerer 
fo rnøyd kunde 

S tåle Pettersen 

i bruk av 

barneseter. 

Pågangen for å få låne utstyr 
har vært stor. På forsommeren 
var alt disponibelt utstyr utlånt, 
og det var nødvendig å gå til an
skaffelse av mer fo r å dekke et
terspørselen. 

På Biltilsynet kan folk låne 
barneseter, puter og sikkerhets
nett. Sikkerhetsutstyr for gravide 
stgår også på programmet. 

Stor etterspørsel etter 
Biltilsynets barneseter 

Bakovervendt barnesete an
befales som den sikreste måten 
for transport av barn bil. Det er 
viktig at setene monteres riktig 
og her får publikum sakkyndig 
instruksjon. 

- Dersom bilen har montert 
kollisjonspute, skal barnesetet 
ikke plasseres i forsetet - det kan 
medføre fare for barnet om kol
lisjonsputen utløses ved en even
tuell kollisjon, påpeker Braa
then. 

Av Ottar 
Johansen 

- Min søster kommer på 
besøk med tvillinger, sier 
Ståle Pettersen fra Nede
nes, og hente r to solide 
barnesete r på Bilt i lsynet 
på His. Heidi Braathen 
forklarer hvordan se tene 
skal monteres i bilen og 
Pettersen har sørget for 
trygg transport for tvillin
gene uten e kstra utgifter. 

- Biltilsynets utlån av utstyr 
for sikring av barn i bil er blitt 
svært godt mottatt av publi kum, 

sier Heidi Braathen, som har an
svaret for ordningen. Biltilsynet 
har overtatt en del utstyr fra 
Trygg Trafikk, mens flere sett 
med puter og barneseter er an
skaffet spesielt for utlånsordnin
gen. 

- Dette tilbudet gjelder kort
tidsutlån, maksimum tre uker, og 
passer for folk får feriebesøk el
ler har ansvar for barn i en be
grenset periode. Ved å benytte 
seg av ti lbudet, kan d~ kjøre bar
na trygt uten å gå til kostbare 
innkjøp. 

Et t ilsvarende tilbud er ogsa 
lansert i Finnmark. På Biltilsy
net på His var det stor usikker
het om publikum ville benyttge 
seg av ordningen. Så langt har 
det vist seg at etterspørselen har 
vært stor. Etter at tilbudet ble 
omtalt i Agderposten tidligere i 
år, strømmet bestillingene på. 
Siden er det ikke gjort noe for å 
markedsføre ti ltaket. 

I 
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Miljøvennlig søppelbu 
Ved Valle vegstasjon har 
m e i le nge r tid irri ter t oss 
ove r d e i s tygge gule metall
søppe ldunkane som me 
har hatt. I ha ust starta m e 
m e d å te ikne og utvikle ei 
søppe lbu laga av t rem ate ri
a la r som e rstatning fo r 
dunkane . A rbe idet er utfø r t 
i rolege perio dar no i vin
ter. R esulta tet av d ette ar-

beidet ser de på b iletet. Bu
e n e kan ha plass til 2 e lle r 
4 sekke r. Bua p å b iletet h a r 
p lass t il 4 sekker med inn
kast i begge gavlendane. 
M ed denne stilen vil dei I 
p asse godt b å de til raste
bord o g toalettanlegg som I 
me no lager. M e tek gjerne 
mot bestilling!!! 

J o n Kjelleberg 
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FORSIDEN: 
: l~tYegsjef Harald Gjerstad lurte på 
' ;t~~tom han kunne få p1øve motor
r*Ykkelen til mrormasfoaskonswent 
.. · iger Sigridnes. Hun tok ham på 

rdet - og en vakker junidag måtte 
:gsjefen trekke i skinnjakke og 

rjelm -og forsøke å temme et 
av en moto1sykkel. Hvordan 

kan du lese-inne i bladet 
(foto: Ottar Johansen) 

VEGSJEFEN KOMMENTE·B<ER: 

Det nye 
Vegvesenet 

Statens vegvesen er inne i en brytningsperio· 
de. Stortingsmelding nr. 41 (1993-94) "Nytt 
overordnet styringssystem for Statens vegve
sen" er lagt fram av regjeringen, og den blir 
sannsynligvis behandlet av Stortinget før som
merferien. Når dette sommernummer av be
driftsavia leses, kjenner vi sikkert resultatet 
av stortingsbehandlingen. 

Meldingen innebærer gode 
muligheter for en modernisering 
og effektivisering av vår etat -
med et skille mellom produk
sjon og forvaltning - samtidig 
med at vi får p.roduksjons-enhe
ter i alle fylkene. 

Hvordan vi innenfor dette 
mønster skal organisere oss. er 
av mer intern karakter der Veg
direktoratet vil legge premissene 
for det videre arbeide. Dette vi l i 
store trekk gå ut på at vi i sam
arbeid med organisasjonene kan 
presentere et nytt organisasjons
kart for fylket tidlig på høsten, 
og at nye ledere mv. er ansatt 

ved årskifte 1994/95. Jeg ønsker 
likevel å presisere at jobben ute i 
marka skal utføres tilsvarende 
det vi gjør i dag, men konkur
ranseforholdet offentlig/privat 
blir stadig mer markert. 

I nær sammenheng med 
nytt overordnet styringssystem 
og "Det nye Vegvesenet", kom
mer vi over i systematikken med 

visjonstenkning som ble presen
tert på vegsjefmøtet i april. Jeg 
velger å oppfatte visjonstenknin
gen som et hjelpemiddel i mål
og rammestyringen slik vi prak
tiserer den i dag. 

Vi kan ellers glede oss over 
at Samferdselsdepartementet i 
samråd med Miljøverndeparte
mentet nå har stadfestet Vegdi
rektoratets hovedplanvedtak av 
30. juni 1992 for E 18 parsell 
Rannekleiv - Nedenes - Temse 
i Arendal og Grimstad. Dette 
innebærer a t anlegget kan star
tes opp i 1996. 

Når det gjelder forslagsvirk
somheten i vårt fylke, har vi og
så gode grunner til å være for
nøyde. Vi ble beste fylke i 1993. 
Vegdirektøren delte ut diplomet 
på vegsjefmøtet i april. Takk 
skal dere ha. 

God sommer. 
Harald Gjerstad 
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Avl~g~r 
Sigrid~es 

6. mai oversendte Regjeringen ved 
Samferdselsdepartementet stortings
melding nr. 41 (93/94) "Nytt overord
net styringssystem for Statens vegve
sen" til Stortinget. Denne er nå be
handlet i samferdselskomiteen og se

''Vi fillk et 
terdiJl1us - }~ 
lnnret;lning~n 

må vlffå pa i~ri' 
plass ielv'~ --~: _ 

nere vedtatt av Stortinget. 
Stortinget gav i grove trekk sin 
fulle støtte til meldingen, som 
igjen i stor grad var bygd på Veg
direktoratets anbefalinger. Ledel
sen i Vegdirektoratet er derfor 
svært godt fornøyd med både 
stortingsmeldingen og stortin
gets vedtak vedrørende denne. 

" 

Stortingsmeldingen er imidlertid forholdsvis ge
·nerell og sier lite konkret om de ulike sakene. Det 
er som vi tidligere spådde i AAV- nytt, vi fikk et 
ferdighus av Stortinget, slik at innredningen må vi 
nå få på plass selv. Den delen som kanskje er mest 
spennende for mange av oss ansatte er den organi
sasjonsmessige endringen. Denne sier ikke meldin
gen så mye om, annet enn at de forutsetter et skil
le mellom produksjon og myndighet. 

BARDAL-RAPPORTEN 

Parallelt med arbeidet omkring meldingen, ned
satte derfor Vegdirektoratet en arbeidsgruppe som 
skulle vurdere rammene for omorganiseringen ved 
vegkontorene. Gruppens leder har vært vegsjef 
Bardal, fra Sør-Trøndelag. Gruppen har derfor se
nere blitt kalt Bardal-gruppen. 



De kom bl.a frem til følgende; 

* all anleggsvirksomhet og de tunge vedlike
holdsoppgavene legges til produksjon 

* flertallet går også inn for at dagens maskinav
deling (unntatt driftsbygninger) og alle planleggba
re vedlikeholdsoppgaver også legges til produksjon 

* mindretallet vil beholde større deler av det tra
fikk.rettede vedlikehold på myndighetssiden og vil 
derfor også legge deler av maskinavdelingen dit 

* stortingets forutsetning om deling av myndig
het/produksjon på bil
tilsynet gjør at hall
kontrollene organise
res på myndighetssi
den 
* etatens trafikkfunk
sjoner er for bredt ar
beidsområde til å 
samles i en avdeling 

* flertallet ønsker en veg- og trafikkavdeling 
hvor den trafikktekniske kompetansen legges mens 
biltilsynet beholdes som en egen avdeling 

* mindretallet foreslår å kople den trafikkteknis
ke kompetansen til biltilsynet og utvikle dette til en 
bredere trafikkavdeling 

* assisterende vegsjef avvikles 
* eiendomsseksjonen deles på plan (grunner

vervsoppgavene, inkl. oppmåling og tilhørende do
kumentasjon) og veg- og trafikk (eiendomsforvalt
JJ ing, forvaltning av eiendomsgrunn og bygnings
masse) 

* flertallet går også inn for at lab. deles på pro
duksjon (grunnboringer, inkl. arbeidsledelse) og at 
øvrig fagkompetanse legges ut på resultatenhetene 
(ved at f.eks. testlab. plasseres på plan, mens må

-:: . tinger knyttet til eksis

terende vegnett legges 
til veg- og trafikkavd.) 
* mindretallet foreslår 
å samle lab. hos stør
ste bruker; nemlig til 
plan 
*.flertallet anbefaler 

ø konomikompetansen lagt til de resultatenhetene 

Arb. gruppe 

Prosjekt
organiseringen 
i Aust-Agder 

Arb. gruppe 

som har størst behov for kompetansen, men at 
vegkontoret må arbeide bevisst videre med kompe
tanseoppbygging innen økonomi for alle avdelin
ger 

* mindretallet foreslår økonomikompetansen 
lagt til adm, slik det er i dag 

* vi blir også bedt om å vurdere hensiktsmessig
heten av dagens antall driftsområder, sett i forhold 

' til den nye organiseringen 
* opprette en ny strategiavdeling 

AUST-AGDERS UTTALELSE 

Det enkelte vegkontor fikk frist til 20. juni med 
å kommentere Bardalrapporten. 

Her i Aust-Agder har ledergruppen hatt flere 
møter om saken og kommet frem til følgende: 

* uheldig med deling av dagens plan.avd. 

* FrU/TS, uttalelse til kommune- -.'Uh~ldig med 
delsplaner, avkjørselssaker og kol-

lektivtrafikk fra veg- og trafikk til d~}ing . ~y 

plan plan.avd. - ass. 
* ass. vegsjef beholdes, dersom 

vegsjef ønsker dette : \t~g$jef.1>eholdes 
dri;t:~~~~~~~ nytt vurdere antall . . etter Ønske 

* byggherrefunksjonen for trafikkrettet og 
. strukturelt vedlikehold legges til veg- og trafikk

avd. 
* eiendomsseksjonen holdes samlet i veg og tra

fikkavd. 
* Labs målinger på eksisterende vegnett går til 

veg- og trafikkavd. 

Prosjekteier 
Harald Gjerstad 

•. Prosjektsekretariat 
.Harbo 'ColbjøYnsen, ·leder 
:Trine'Conråai, sekret~r 
·Jnger~Sigridnes, inform" 
.AndrE{eher6eho~- -

(forts. neste side) 



"Det nye vegvesenet": 
Endelig organisasjons

kart klart 1. oktober 

(forts. fra 
foregående 
side) 

* Lab for øvrig går til plan 
* HMS bør legges til adm.avd. eller i tilknytning 

til ass. vegsjef 

* vegsjef avgjør hvilken avd. miljøoppgavene og 
trafikksikkerhetsoppgavene legges til. 

* hallkontroll til produksjon, men utføres ved 
biltilsynet, ev. maskinavd. verksteder 

* ønsker ikke en strategiavd. 

COLBJØRNSEN PROSJEKTLEDER 

Arbeidet videre med prosjektet vil bli omfatten
de. 

Dette har gjort at det er nedsatt en egen pto-
sjektsammensetning. På det opptegnede prosjekt

kartet går det frem at vegsjefen 
er prosjekteier og øverst an
svarlige. 
Colbjømsen er valgt til pro
sjektleder og vil ha det daglige 
ansvaret for "Det nye Vegvese
net". 
I hans prosjektgruppe deltar 
også Trine Conradi og Inger 
Sigridnes. Det er også etablert 
et prosjektråd hvor hele ledel
sen; i tillegg til tjenestemanns
organisasjonene deltar. Pro
sjektgruppen vil også delta i 
prosjektrådets møter. 

FORHANDLINGSUTKAST 

Vegdirektør Søfteland vil 5. juli legge frem et 
forhandlingsutkast til nytt organisasjonskart, på 
bakgrunn av de ulike vegsjefers uttalelser. Dette ut
kastet vi l så bli gjenstand for forhandlinger med 
tjenestemannsorganisasjonene sentralt. Dette skal 
være ferdig forhandlet før I. oktober, og da vil det 
endelige organisasjonskartet være klart. Det betyr 
at en fra samme tidspunkt vil lyse ut de stillingene 
en da skal besette i henhold til det nye organisa
sjonskartet. 

Det er Vegdirektoratet som ansetter avdelingsle
dere, mens det er vegsjefen som skal ansette sek
sjonsledere m.m. Vegdirektoratet har gitt oss frist 
til I. 7.95 med å ha iverksatt vår nye organisasjon, 

"Det nye Vegvesenet". Frem til da vi l det være en 
prioritert oppgave å informere aUe våre ansatte, 

bl.a. gjennom flere ekstrautgaver av AAV-nytt og 
flere møter. 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 

Knallstart for 
Krøsus: Dobbel 
lønn til alle! 

• Krøsus ble tatt i bruk som planlagt 1. 
mai. Innføringen av det nye systemet 

• resulterte i utbetaling av dobbel lønn 
til alle for den første måneden! • • • • • 

- Det har vært mange negative kom
mentarer til Krøsus, men på lønnings
dagen var det bare skryt å få, sier Krø
sus-ansvarlig Nils-Kjell Messel. 

- En slik start var kanskje en fordel for moti
vasjonen videre, sier Messel, og tar saken med et 
smil. Han kan også -forsikre at feilen ikke ble gjort 
på vegkontoret, men av N IT og Postgiro, som fikk 

• den samme lønnsutbetalingsfilen to ganger. Veg
kontorets lønningsavdeling hadde ikke mulighet til 

• å kontrollere sluttsummen fordi datalinje-forbin
delsen med NIT og Postgiro på dette tidspunktet 

• ikke var tilkoblet. Fra vår side var hele lønnings-
• oppgjøret korrekt, sier Messe!, som forsikrer at 

dobbel lønn ikke vil bli utbetalt fler ganger! Ek-
• strautbetalingen er nå trukket fra på junilønna. 



Messels hovedin ntrykk så langt er a t innførin
gen av Krøsus har gått bedre enn en kunne frykte. 

- Opplæ ringen av brukerstøttene må ha vært 
tilfredsstillende hvis vi skal dømme etter bilagene 
som er kommet inn. Som rimelig kan være har det 
vært en del småfeil - men mindre enn det kunne 
være grunn til å vente. 

- De driftsansvarlige for maskinen som kjører 
Krøsus-systemet har hatt full kontroll over maskin
varen. Her har vår nye edb-leder Kjell S. Birke
lands erfaring fra U nix-systemet kommet godt med. 

- Når det gjelder programvaren i Krøsus, har 
det vært mange småfeil og mange nye versjoner. 
Det er særlig ressursmodulen som har bydd på 
problemer. 

Hadde vi som systemansvarlige visst på forhånd 
hvor uferdig systemet var da vi fikk det, så tror jeg 
vi hadde kasta korta med en gang og gitt opp -
men til slutt har vi fått det til å fungere - vi har 
greid det. 

- En av de store modulene i systemet, levean
dørmodulen, har fungert bedre enn venta og gått 
veldig fint. To tredjedeler av utbetalingene går over 
denne. 

SVAKHETER 
- Ellers er det klart at systemet har svakheter 

som må rettes opp. Det gjelder bl.a. kontering av 
_utgifter - særlig det som kommer fra lønnssyste
met. Dette blir ikke kontert direkte i lønnssyste
met, men via en ressu rsmodul - vi får dermed ikke 
fram faktiske utgifter som reiseregninger, overt id 
m.m. Alt kommer i en pott. Dette må forandres i 
neste versjon. 

T LP-lønnssystemet har vi under kontroll - selv 
om det ikke så slik ut ved den første lønnsut
betalingen. 

En annen betydelig svakhet e r at det er blitt at
skillig fl ere bilag og skjema for hver enkelt ansatt. 
T idligere var det ett felles skjema for lønn - nå må 
samtlige fy lle ut minst tre skjemaer for å få lønn. 
Det er også en rekke andre svakheter som vi er 
blitt oppmerksom på. På den andre siden har 
Krøsus unike muligheter til å ta ut rapporter basert 
på alle mulige data som ligger i systemet. Ledelsen 
har her et enestående verktøy til å holde oversikt 
og styring med virksomheten. Lederne har nettopp 

gjennomgått opplæ ring i bruk av disse avanserte 
rapportmulighetene. Ennå gjenstår det å legge inn 
a lle budsjettall i systemet. Det regner vi med å ha 
klart fø r ferien. 

- Jeg trur vi ligger forho ldsvis godt an på lands
basis med innføringen av Krøsus. Brukerstøtter og 
systemansvarlige har vært svært positive. 

- Det har vært noe misnøye med at så mye av 
registreringen skal foregå ute i avdelingene. Enkelte 
avdelinger har valgt å engasjere kontorhjelp t.il å 

utføre dette. Det hevdes at dette er bedre bruk av 

ressurser enn at det skal utføres av f.eks. o ppsynet. 
Vi har fulgt boka til punkt og prikke - det e r opp ti l 
avdelingene o m de vi l gjøre det på en annen måte. 

- Som regnskapsleder vil jeg gjerne benytte 
anledningen til å berømme medarbeiderne her. Vi 
har innført et helt nytt system og har vært nødt til å 
fin ne ut av alt sammen. Leverandø rene vet ikke 
stort mer enn oss. Her e r det nedlagt et stort 
arbeid, sier Messet. Av Ottar 

Johansen 

- Nå ser jeg at Krøsus 
kan bli et bra system 

- Nå har vi kommet så langt at jeg kan se at dette 
sikkert kommer til å bli et bra system. Hadde du 
spurt meg den første uken etter at vi satte i gang, 
hadde jeg hatt et helt annet syn, sier lønningsleder 
og systemansvarlig fo r lønn- og personalmodu len. 
Bjørg Henriksen. 
At Krøsus ga dobbel lønn vakte stor begeistring -
men de sier det lar seg ikke gjøre to ganger - sier 
Henriksen, som kan forte lle at innføringen av 
Krøsus har vært en slitsom prosess som har gått 

. på arbeidsmiljøet løs. 
- Vår jobb er b litt helt fo rand ret. Tidligere hadde 
vi topper med stor 
arbeidsbelastning, men 
det var også noen gode 
dager innimellom. Når jeg 
kommer hjem nå, er jeg 
utslitt. Nå jobber jeg mer 
mot personalavdelingen -
og har ansvaret for kjø
ring av lønnssystemet. 
Før gjorde vi lønningene 
ferdig og sendte det fra 
oss for utkjøring. Nå 
ligger ansvaret på oss - vi 
har fa tt mange nye utfor
dringer. 
- Når stresset er på topp, 
setter jeg lapp på døra, 

men jeg er nok i fe rd med 
å b li den samme gamle 

blide igjen - jeg ser lysere 
på framtida enn jeg 

gjorde for noen uker 

siden. 
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Klart for E 18 
Rannekleiv-Temse 

Av Ottar 
Johansen 

I brev datert 18. mai 1994 stadfester Samferdselsde
partementet Vegdirektoratets hovedplanvedtak fra 
1992 for E 18-parsellen Rannekleiv-Temse i Arendal 
og Grimstad kommuner. Departementet forutsetter at 
det i detaljplanfasen vurderes tiltak som kan bidra til 
å redusere ulempene for kulturminner i nærheten av 
vegtrasseen. Samferdselsdepartementet har truffet 
sitt vedtak etter samråd med Miljøverndepartementet. 

Dermed er den vanskelige veg- kulturminner, finner departeme-
saken brakt ut av dødvanne, bare netet det klarlagt at hovedpla-
ra uker etter at representanter for 
de to departementene var på be
faring på den aktuelle vegtraseen 
25. april i å r. 

FULL STØTTE TIL 
VEGVESENET 

Samferdselsdepartementet gir 
i sitt brev full støtte til Aust-Ag
der vegvesens behandling av sa
ken - og til den godkjente hoved
planen av 30. juni 1992. 

Riksantikvaren klaget i brev 
av 7. oktober 1992 over hoved
planvedtaket og framholdt at det 
foreligger saksbehandlingsfeil fra 
vegmyndighetenes side. Riksanti
kvaren ba samtidig om at trase
valg vurderes påny med tanke på 
flytting til et område som ikke 
berører verdifulle kulturminner i 
Nedenes-området. 

Departementet avviser at det 
er begått saksbehandlingsfeil. 

Når det gjelder forholdet til 

nens trasevalg vil komme i en 
viss konflikt ved at kulturminner 
vil bli liggende i nærområdet til 
veglinjen. Men det vil ikke skje 
noen direkte berøring. Vegen vil 
i noen grad påvirke det helhetli
ge inntrykk av områdets kultur
miljø, men virkningene kan bli 
redusert ved ulik~ tiltak, bl.a. jus
tering av veglinjen. 

Departemenet mener 
imidlertid at de anførte negative 
sider ved hovedplanen ikke kan 
anses som avgjørende i forhold 
til planen som helhet. Departe
mentet legger også vekt på at fyl
keskommunen som kulturmyn
dighet har tatt et klart stand
punkt for vegplanen. Departe
mentet erkjenner at det vil bli en 
viss konflikt med kulturminner 
ved kryssingen av Nidelva ved 
Rannekleiv. Skadevirkningene i 
dette området og eventuelle an

d re steder langs veglinjen bør 

vurderes redusert ved detaljplan
leggingen, sammenholdt med en 
kostnadsvurdering av det enkelte 
tiltak. 

TUNNEL IKKE AKTUELT 
Departementet drøfter fy l

kestingets og Øyestad kommune
styres ønske om å føre vegen i 
tunnel etter kryssing av Nidelva 
og lengst mulig mot Grimstad 
grense. 

En eventuell tunnel! i 850 m 
lengde vil gi en merkostnad på 
mer enn 20 mill kr. og departe
mentet kan ikke se at dette vil gi 
en vesentlig bedring i forhold til 
kulturminner i området. Depar
tementet viser til de store kost
nadene og finner derfor ikke 
grunnlag for å anbefale en løs
ning med tunnel. 

Etter at hovedplanen er ende
lig godkjent, har planavdelingen i 
Arendal kommune nå sendt mel
ding om igangsetting av arbeid 
med reguleringsplan for den nye 
E 18-traseen. Planleggingen utfø
res av vegvesenets planavdeling i 
samarbeid med de to berørte 
kommunene. 

Vegkontorets leder for plan
legging av E 18, Finn Ole Jør
gensen, mener utfordringen nå 
er å gi anlegget en slik utforming 
at skadevirkningene for friluftsli
vet blir så små som mulig. Dette 
kan bl.a. gjøres ved at aktuelle 
stier og turveger føres i bru over 
motorvegtraseen. Anleggsarbei
dene kan komme i gang i 1996, 
to år senere enn tidligere anslått. 



Gjennomslag på Arendal øst-vest 
I det redaksjonen for 
Sørlands- porten avslut
tes, er gjennomslag for 
tunnelene på Arendal 
øst-vest for hovedtunne
len i Barbu og for den øs
tre avkjørselen i Bløde
kjær satt til 7. juli. Tun
nelgjennomslaget marke
res på tradisjonell vis i · 
regi av entreprenøren, 
Selmer as. 
- Dette er selvsagt en 
merkedag også for bygg
herren, Statens Vegve
sen, sier anleggsleder 
John Baasland. 

Etter at sprengingen av ho
vedtunnelen og de to sidetunne
lene er ferdig, begynner arbeide
ne med grøfter og kummer. En 
66 m lang utstøping under Blø-

dekjær-området skal sikre at det 
ikke lekker vann fra grunnvanns
magasinet i Blødekjær og inn i 
tunnelen. 

Tunnelen skal dekkes med 
et vanntett og frostsikkert lag . 
PE-skum som kles inne med et 6 
cm sprøytebetonglag. 
Frostsikringslaget blir montert 
på skinner formet etter tunne
lens profil. Systemet er det sam
me som nå bygges i Egeberg-tun
nelen i Oslo - og har ratt beteg
nelsen Egeberg-hvelvet. Veggene 
i tunnelen skal dekkes med 3,5 
m høye betongelementer. 

BEREDSKAPSPLAN 
Fra 1. januar begynner 

underentreprenører montering 
av belysning, ventilasjon og bom-

mer som automatisk kan stenge 
alle innkjørsler - dersom det 
skulle bli for mye gass i tunne
len. Ventilasjonssystemet skal 
sørge for at all eksos fra tunne
len tømmes ut på Barbusiden -
her er det færrest hus og minst 
skade på omgivelsene. Tunnelen 
rar et lukket dreneringssystem 
for spyle og dreneringsvann. 
Vannet føres i lukket ledning ned 
mot tanker i Barbu, hvort det 
også er en spesiell oljeavskiller. 
Dette forhindrer miljøskader ved 
ulykker i tunnelen, ved ordinær 
spyling av tunnelen mm. 

Bommene kan også styres 
manuelt. Fra tunnelen er det 
varsling direkt.e ti l Rugtveitmyra 
varstigssentral i Telemark, som 
varsler tilbake til lokale myndig
heter for iverksetting av nødven

dige tiltak. En egen bered
skapsplan er under utar
beidelse for tunnelen. Den
ne skal ta opp alt som kan 
skje i eller i forbindelelse 
med tunnelen, skilting av 
omkjørselsveger mm. Be
redskapsplanen følger di
rektiver fra vegdirektoratet 
og skal også godkjennes av 
direktoratet. 
Anlegget ligger godt an i 

forhold til framd riftsplanen. For
seringen under Blødekjær har 
ikke bydd på uforutsette proble
mer. Pumpene i Blødekjær kjø
res etter behov for å oppretthol
de trykket i grunnvannbassenget 
inntil utstøpingen er ferdig. Der
etter blir det forhåpentligvis ikke 
lenger bruk for pumpesystemet. 

Den nye rundkjøringen på 
Myrene skal være klar til bruk 
før fellesferien. Entreprenøren er 
i gang med bygging av portal ved 
vestre avkjørselsrampe i Bløde
kjær og rett etter fellesferien be
gynner arbeidet med portal også 
på østre rampe. 

ARENDAL BRU 
Entreprenør Selmer startet 

arbeidet med den nye. utvidede 
viadukten i Barbu, som nå har 
ratt navnet 
Arendal bru, 
17 juni. Den 
skal være 
ferdig til 
nyttår. I sep
tember sten
ges Mølle
bakken for 
at den kan 
heves med tettfylling i forhold til 
den nye brua. 

95000 kbm tunnelmasse er 
transportert til Klodeborg pukk
verk - - resten er gått til utbyg
ging av idrettsanlegg i Myra/Brå
stad- området og ti l utfylling av 
Barbubukt etter inngåtte avtaler 
med Arendal kommune - og til 
bygging av gang- og sykkelvei 
ved Stølen. 

For anleggets oppsyn og for 
anleggsavdelingen har det vært 
et hektisk halvår. Det blir travel t 
også til høsten, sier Baasland, 
først til vi nteren bli r det litt ro li
gere, da er vegvesenet ferdig med 
sine utendørs arbeider. Da gjen
står det bare å passe på at en tre
prenøren gjør sin del av jobben. 

Dato for den høytidelige åp
ning av tunnelen er ikke fas tsatt. 
Første hverdag etter I. mai , tirs
dag andre mai, eller en av de før
ste dagene etter, er el godt tips. 

Etter at tunnelen er åpnet, 
skal Kloppenebakken utbedres 
med sammenhengende for tau til 
svingen ved Heimdalsveien. Her 
blir det sprengingsarbeid og sto
re murarbeider. 

Av Ottar 
Johansen 

Ill 



Tekst: Inger 
Sigrid nes 

Foto: Ottar 
Johansen 

m 

Til sammen har de nær
mere 50 års erfaring fra 
kontorarbeid ved Biltilsy
net bak seg. Men nå har 
både Astri Nåmdal, Sis
sel Baaseland og Ola Se
num fått opplæring og 
skal heretter også kunne 
arbeide i den mer tek
nisk orienterte verden, 
bl.a ved biltilsynets ute
kontroller langs veien. 

På landsbasis regnes antall 
kontortilsatte ved de ulike biltil
synstasjonene å være for mange. 
I tillegg vet en at det i forbindel
se med EØS-reglene vil komme 
krav om at det må utføres flere 
og oftere teknisk kontroll av kjø
retøyparken. Derfor er det, fra 
sentralt hold , tatt initiativ til 
opplæ ring av de kontortilsatte 
slik at de i fremtiden også skal 
kunne utføre enklere deler av de 
tekniske arbeidsoppgavene. 

- Nå er det vel lite som ty
der på at vi er overtallige her 
ved stasjonen vår på His, men 
vi var likevel interessert i denne 
"omskoleringen" når først tilbu
det kom, sier Ola Senum. Han 
innrømmer at han fra "tidenes 
morgen" har vært interessert i 
mer teknisk arbeid. 

Astri Nåmdal og Sissel Baa
seland har ikke like lenge ønsket 
seg til teknisk arbeid, men når 
sjansen først bød seg, har de li-

kevel tatt utfordringen og gleder 
seg til å ta fatt på nye arbeids
oppgaver. 

Jeg spør jentene hvordan de 
tror det blir å legge finblusen 
igjen på pulten, tre i uniform og 
begynne med utearbeid? 

- Jooo, det blir greit, det, 
hvis vi bare klarer det, så ........... . 
Sissel ler godt. 

Men legger raskt til, med 
støtte fra de andre, at selvsagt 
tror de at de skal klare jobben. 

De forsikrer at de ikke skal 
være alene på utekontrollene, 
men være et supplement til de 
mer erfarne inspektørene. De 
skal kunne håndtere trafikkdiri
gering ved kø, gi informasjon til 
trafikantene, de har fått opplæ
ring i bruk av måleutstyr og ap
parater for miljøkontroll, måling 
av avgass m.m. De skal også ta 
·seg av dokumentkontroll (fører
kort, vognkort, løyver m.m.) Slik 
vil de kunne frigjøre noe av ti
den til inspektørene, slik at disse 
mer effektivt kan konsentrere 
seg om de mer tekniske sidene 

ved kjøretøyene. 

Hvordan har reaksjonene 
vært på at dere nå beveger dere 
inn på et arbeidsområde som 
tidligere har vært forbeholdt tek
nisk utdannede menn? 

Sisel mener at dette har gått 
greit i Aust-Agder. Men de for-



teller at de er kjent med at pro
blemene har vært vesentlig stør
re i andre fylker. 

- Men hvordan tror dere at 
trafikantene vi l reagere når de 
blir stanset av "kontordamer", 
da? 

Latteren sitter løst igjen, de 
ser på Ola, og ler enda mer .. 

Han flirer han også, men 
presiserer at han ikke betrakter 
seg som "kontordame". 

Sissel legger da også til at de 
skal bære like uniformer som in
spektørene når de er ute på fel
les oppdrag. Det er dessuten en 
klar forutsetning at de skal ope
rere som fullverdige og likeverdi
ge, ingen A- og B-kontroUører. 
Forskjellen er bare at vi har hver 
våre arbeids- og ansvarsområder. 
Inspektørene tar seg av det de 
kan best, og vi tar oss av ting 
som kanskje vi kan vel så godt, 
f.eks. dette med å undersøke om 
det fi nnes begjæring {en mel
ding) på bilen. De er alle enige 
om at det viktigste er at de ar
beidsoppgavene de blir satt til , 
blir utført på skikkelig vis. Da 
tror de heller ikke at noen vil re
agere spesielt negativt mot dem. 
Men de innrømmer at de bl.a. 
har fått høre; "jøss, .... få tt med 

kvinnfolk også nå?" • Førerkort med 
Og når ikke alt er som det _ 

skat være, sier andre: "men har • videokamera og PC 
dere ikke et mannfolk som kan se 
på dette, da?" • - Men dette er unntakene, 
hevder de. De aller fleste reage- • Biltilsynet på His tok i slutten av mai 
rer ikke på kvinner i uniform len- • i bruk nytt produksjonsutstyr for 
ger. Både politiet, tollere og an- framstilling av førerkort. De gamle 
dre har banet vei med sine • kameraene som leverte ferdige bil-
kvinnelige ansatte i uniform, så der til førerkortet er nå avløst av et 
når nå biltilsynet også benytter • lite videokamera som lagrer bildet 
kvinnelige ansatte, oppleves dette • digitalt og tar det inn på en PC der 
som mer naturlig enn provoseren- det redigeres sammen med resten av 
de blant de fl este, tror de tre. • førerkortet og skrives ut på en laser-
Men både Astri og Sissel har skriver. Dette bakes inn i plast som 
opplevd at også når de sitter i en • før. 
ekspedisjonsskranke inne på bil
tilsynet, er det fortsatt enkelte 
som søker seg til en mannlig be-
tjent skranke. 

- Det kan synes som om de 
har mer tillit til dem enn oss. 
uten at vi skjønner hvorfor, for 

• • • • 

Den nye teknikken unngår 
bruk av miljøskadelige kjemikali
er. 

Bildets kontrast og lyshet kan 
justeres på PC-skjermen. slik at 
bildene bli r av akseptabel kvalitet. 

Den nye teknikken 
avløser de kjemiske det har de da ingen grunn ti l", si- • 

er de. Og så ler de godt igjen. kameraene som ble 
• tatt i bruk I. april 

1979. forteller kon su-• • 
lent Harald Kirkedam. 

- Den nye teknik
ken gi r bedre arbeids-

• miljø - tidl igere for
damping av fremkai-

• ler- og stabilisatorvæs-
• ke kunne gi helseska

der. Det var også pro-
• blemer med driftssik-

kerheten på de gamle 
• kameraene. De virket 

---------------.... bare ca. annenhver 
gang. 

De gamle kameraene gjør nå 
tjeneste under Biltilsynets faste 
ukentlige kontordager på Akland 
og Birkeland. 

Den nye teknikken er hurtig i 
bruk - men ennå er vi ikke helt 
fornøyd med bildekvaliteten. Bil
dene blir lett fo r mørke på perso
ner med hvit skjorte. Men vi jus
terer lyset så godt vi kan. og folk 
er stort sett fo rnøyd, sier Ellen 

• Aanonsen og Valborg Enersen i 
førerko rtavdelingen . • • 

- Og er det noen som klager. 
så prøver vi en gang til. Hoff er 
nr. I og Ki rkedam en god nr. 2. 

------· sier folk' 

Av Ottar 
Johansen 

m 
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eg hører du kjører motorsykkel - det 
hadde vært artig om du kunne ta meg 

med på en aldri så liten prøvetur, bemerket 
vegsjefen til vår motorsyklende informa
sjonskonsulent Inger Sigridnes i fjor høst. 
- Det var ikke så alvorlig ment - jeg regnet 
jo med at hun ville glemme hele greia, sier 
Harald Gjerstad, i det vi kjører til åstedet 
for vegsjefens aller første motorsykkeltur. 
De som kjenner informasjonskonsulenten, 
vet at hun tar folk på ordet! Dessuten v 
hun en sensasjonell story til Sørlandsp 
ten: vår korrekte og noe gråkledde veg 
med hjelm og lærjakke, skrevende ov 
krom og lakk og dirrende hestekrefter! 

- Og da hadde jeg jo ikke noe valg, sier Gjerstad, 
lett nervøs. Inger, på sin side, hadde fått inntrykk 
av at vegsjefen ikke var helt ukjent med motorsyk
kel, han hadde fortalt at han hadde kjøpt seg ter
rengsykkel i fjo r. For Inger er sykkel det sam me 
som motorsykkel, at det er noe som heter trøsyk
kel, tenkte hun ikke på. 

Vel framme på en usjenert parkeringsplass an
kommer vegsjefen i bil og Inger på sin fyr rige Vira
go, et japansk uhyre av en Harley Davidson-klon 
med fet tank, fete dekk, fett sete, og drøyt 60 ville 
hester klar til gå fra null til hundre på bare få 
sekunder! 

Gjerstad får på skinnjakke og hjel
m. Det viser seg at han aldri tidli
gere har kjørt motorsykkel. Inger 
forklarer at der er klutsjen, der er 
gassen, der er giret og der er brem-. 
sen. De fleste av oss har vel opp
levd, eller hørt om, folk som har 
satt seg på en motorsykkel, vridd 
gal veg på gassen, og i beste fall 

havnet langt utpå nærmeste jorde. 
Gjerstad begynner pent - informasjonskonsu

lenten IØlger årvåken etter til fo ts. Det går i rykk 
og napp. Rasedyret lar seg vanskelig tøyle! Inger 



oppmuntrer og gir råd . Det går bedre etter hvert. 
hastigheten blir jevnere og sykkelen mer lydig. 

men etter noen få runder må Gjerstad ta en pause 
- motorsykkelkjøring for nybegynnere e r kreven

de, både fysisk og psykisk. 

Etter noen minutters hvil er han igjen klar til 
dyst. Denne gangen går det enda bedre - men 

vegsjefen innser at han ennå ikke er moden for å 

teste Viragoens høyere hastigheter. 

- Jeg hadde jo ikke noe va lg da Inger kom og 
ba meg med, sier han etterpå. 

- Det var vanskeligere enn jeg hadde trodd å 

koordinere gass, klutsj og brem s. En skal sannelig 

vite hva en gjør når en setter seg på et slikt kjøre
tøy! 

- G a den rørsle prøveturen mersmak? 

- Den ga meg vel først og fremst respekt ror 
motorsykkelkjøring. Jeg huske r fra guttedagene en 

eldre a rbeisdkamerat som kjøpte moped ti l ko na. 

Han satte henne på mopeden og sendte hen ne av-
sted uten noe om og men. Så vid t 
jeg husker, gikk det bra. Det e r vel 

slik med meg som så mange andre 
at jeg ennå har noe av guttungen 

igjen i meg, sier Gjerstad, og legger 

til at han hadde en aldri så liten 
baktanke da han ba om en prøve-

tur: Nå e r det to biler i fami lien, 
noe som ikke er gunstig i det lange 
løp. Ville det ikke være ro rnuftig å 

bytte ut den ene med en motorsykkel? 

Vi må gå ut fra vegsjeren kunne tenke seg å kjø
re motorsykkelen - det er ingen grunn til mistan

ke o m at han tenker å kjøpe motorsykkel til kona' 

- Jeg huske r at jeg kjøpte mo torsag da jeg var 
48 år - jeg tenkte jeg måtte læ re å bruke den !Ør 

jeg ble 50. Hittil har del gått bra med moto rsaga. 
N å er jeg inne på tanken at jeg kanskje skulle lære 

meg å kjøre mo torsykkel rør jeg blir 65. Ennå har (forts. 
jeg jo et par å r å gå på ' neste side) 



(fortsatt fra • foregående side) 

• Hvis Gjerstad en vakker dag • skulle ankomme vegkontoret på 
motorsykkel og stemple inn iført • hjelm, lærdress og kjørehansker, 
så er han i godt selskap. Voksne • menn er nå motorsykkelforhand-
ternes beste kunder. De har råd • til å kjøpe store. dyre motor- • sykler. Gjerstad antyder imidler-
tid at dersom han nå skulle gjøre • alvor av denne tanken, så ville 
han nok ikke velge en av de aller • sprekeste tungvekterne. 

Løvebakken MC-klubb for • stortingsrepresentanter e r a ltere- • de velkjent. Nylig skal det også 
være startet en motorsykkel- • klubb for sykehusleger i Aust-
Agder og Vest-Agder. Av frykt • for reaksjoner fra Hells Angels 
våget de ikke å ta navnet Hells • Vesen. I stedet kaller de seg MC . : Doc. 

Tida får vise om vi også får •• en moto rsykkelklubb for landets 
vegsjefer. • Gjerstad er fullt klar over at 
tohjulingene kan by på faremo- • menter i trafikken: 

- De minste motorsyklene, • mopedene, holder en lavere has- • tighet enn biltrafikken, og bi-
drar dermed til et uryddig tra- • fikkbilde, mens de sore syklene 
på død og liv skal forbi. Det • hadde vært tryggere om alle som 
ferdes på vegene hadde ho ldt seg • på samme hastighetsnivå. • - På den annen side har jeg 
stor respekt for dem som ferdes • i trafikken på motorsykkel. Skal 
de kjøre trygt, stilles det store • krav til kjøreferdighet og å rvå-
kenhet. Selv det å sykle på tra- • fikkerte veger på trøsykkel er • krevende - det har jeg merket si-

den vi kjøpte oss våre • off-roadere. En skal sannelig ha 
øynene med seg. De mange ulyk- • kene med barn og ungdom på 
sykkel er også et klart bevis på • at det er vanskelig, sier Gjerstad, • som har fatt enda mer resp~kt 
for mo torsyklistene etter den • lille prøveturen en vakker dag i 

m juni. • 



Kjetil Nylund på messe i Paris: 

Fra anlegg og drift 
til Eiffeltårnet og Champs Elysees. 
INTERMAT PARIS APRIL 1994 

Jeg var så heldig å få delta på årets ln
termat-messe i Paris. lntermat arran
geres hvert tredje år og alternerer med 
de to andre messene "Bauma"' og ""Co
nexpo"". 
lntermat 94 fant sted fra 19. til 24. 
april på messeområdet "Paris-Nord Vil
lepinte" og dekket et totalt utstillings
område på 250 000 m2. Her var hele 
spekteret av materialer, utstyr og tek
nikker for bygg- og anleggsbransjen 
samt for vedlikehold og drift represen
tert. 

For å nevne noe: 
-betong, asfalt og knusekomponenter 
-overflatebehandling 
- maskiner i a lle størrelser 

komponenter og tilbehør 
- bygging, vedlikehold og drift av veg 
-trafikkutstyr 
-transport 

Hele 150 000 besøkende fra hele verden var til 
stede i tillegg til I 300 utstillere. 

Det sier seg selv at det ikke på langt næ r er 
mulig å få med seg alt på en slik gigantisk utstil
ling. Mye av det som vises er ikke av interesse for 
vegvesenet. Det var likevel mye som det var grunn 
til å se nærmere på. Det som er beklagelig å kon
statere var at Norge tydeligvis har lite å fare med 
av egenproduserte ting i en slik sammenheng. Der
imot var Sverige bra representert ved blant annet 
Svedala, Atlas Copco og Volvo. Danmark var re
presentert med Epoke og Finland med Nokia. 

Det vil føre for langt å gå nærmere inn på selve 
utstillingen her. Jeg vil heller vise interesserte til 
mine egne fotografier, brosjyrer og informasjons
magasiner. 

En slik tur kan være anstrengende på så mange 
måter. En ting er å gå på kilometervis med betong

gulv. En annen er at man gjerne skal få med seg de 
fleste severdighetene i en by som Paris, som for 
mitt vedkommende var en ny opplevelse. Jeg liker, 
selv om det er hardt for beina, å trave gatelangs fra 
en severdighet til en annen. På den måten får en 
også med seg blant annet trafikksituasjonen på en 
helt annen måte enn når en reiser med kollektive 

reisemidler. Det som imponerte meg var trafikkav
viklingen og samspillet mellom den motoriserte 
trafikken og syklister/fotgjengere samt parkerings
kulturen. Selv om det kunne synes nokså kaotisk 
ti l tider så fungerte det ganske bra sli k at kapasite
ten ble utnyttet til det ytterste. 

En an nen ting som jeg la merke til var at Paris 
prioriterte renhold på en helt annen måte en ~ Os
lo, for ikke å snakke om London. 

Av severdigheter vil jeg spesielt framh eve Ei
feitårnet, Triumfbuen og Notre Dame. Dessuten 
var det en stor opplevelse med båttur på Seinen og 
å promenere langs Champs Elysees. 

Museet Louvre var så gedigent at jeg i denne 
omgang nøyde meg med utsiden. Jeg hørteom en 
som gjennom flere besøk så langt hadde brukt 30 
timer og framdeles hadde en del igjen å se. Man 
besøker selvfølgelig ikke Paris uten å spise et be

dre måltid med tilbehør på en fortausrestaurant 
langs Champs Elysees og nyter en øl ved et for

tausbord i latinerkvarteret; alt dette mens en ser 
på folkelivet. 

Altså denne konklusjonen: Paris er en messe 
verdt. 

Kjetil Nylund m 



"( l.rmblodshoppa Rosalita Frost, fire år gammel I :raver fra Skarsbru i Froland, har hittil i år 
kjørt inn nærmere 100 000 kr. i premier ved travløp 
på Bjerkebanen, Sørlandets Travpark, llomarken 
Travbane, Klosterskogen, Biri - og hva de nå heter, 
alle de kjente travbanene i Sør-Norge. Hun har star
tet i 12-14 løp, vunnet ca. halvparten og travet inn 
blant de 2-3 beste i resten. Bare halvparten av se
songen er unnagjort - mange løp gjenstår, med gode 
muligheter for nye gevinster ... 

På Skarsbru finner vi Helge 
Berntsen, til daglig opptatt med 
grunnboring for veglaboratoriet 
på Skarpnes - kona Elsi - og 
døtrene Nina og Hege, sistnevn
te riktig nok nygift og flyttet 
hjemmefra. Inntil for nylig var 

Av Ottar 
Johansen 

de stolte eiere av suksesstrave
ren Rosalita. Nå er den solgt til 
et andelslag med ti andelshavere 
"fra stortingsrepresentanter til 
vegarbeidere" som Helge Bernt
sen sier det. 

(forts. side 18) 



BILDENE: På treningsbanen i Åmli får Rosa/ita sin daglige treningsdose med travtrener og 
kusk Kjell løvdal i treningssulkyen. (Det store bildet). Innfelt over, den sterke trioen som 

imponerer på travbanene for tida: hesteoppdretter Helge Berntsen, varmblodshoppa Rosa lita 
og travtrener Kjell løvdal. På bidlet I. V. ser w~lltll 



Neste generasjon travere i stall Berntsen ... ? Avlshoppa Volo Scotty med ettåringen 
Scottys Queen og års.fall uten navn feter seg på grønne enger hos Harald Omdal. 

••solgte Rosalita for å 
satse på Scottys Queen•• 

m 

(forts. fra side 16) 

Salgsprisen var 100 000 
kr. - familien har beholdt 
to andeler, mens den 
profesjonelle travtrene
ren og Rosalitas faste 
travkusk, Kjell Løvdal fra 
Åmli har en andel. 

Del sies al travkjøring ikke 
er den raskeste veien til fattig
dom, men en av de si kreste. For 
familien Berntsen er det ennå 
ingen tegn t il nød. De har gjort 
det bra på sin kjære hobby - og 
regner med at inntektene så 
langt bortimot har dekket utgif
tene. 

VANSKELIG AVGJØRELSE 

- Var det ikke dumt å selge 

Rosalita nå når hun akkurat har 
begynt å kjøre inn store sum

mer? 
- Det var ingen enkel avgjø

relse, sier Berntsen, - så god 
som Rosalita er nå, kan vi regne 
med at hun vi l fortsette å gjøre 
gode løp, selv om vi også kan 
vente en down- periode etter at 
hun har vist god form siden 

mars. Hva som vil skje senere, 
er vanskelig å si. Hun kan gjerne 
fortsette å vinne to- tre år, og 
kanskje kjøre inn noen hundre 
tusen til. 

Men å holde en topphest i 
en proff trenerstall , lønne kusk 
og reise rundt på travbanene 
kommer lett på 50- 60.000 kr. i 
året, så da er det ikke sikkert at 
de blir noe overskudd. Alt tyder 
imidlertid på al Rosalita kan 
gjøre det godt i flere år ennå. 
Deretter fortjener hun å få et 
føll, mener Berntsen. Det er 
vanlig at gode travere brukes i 
avl etter at travkarrieren er over. 
- Men det som avgjorde, er at vi 
har en ett år gammel hoppe, 
Scottys Queen, som vi har enda 
mer tro på enn Rosalita. Queen 
er "søster" av Scott Airborne, en 
treårig varmblodshingst som har 
vist meget lovende takter i år og 
som ser ut til å utvikle seg til en 
av landets aller beste travere. 
Denne hesten skal vi ha hjemme 
på Skarsbru, mens Rosalita blir i 
Åmli. Vi har ikke kapasitet til å 
ta oss av mer enn en hest - det 
vil bli mer enn nok å gjøre med 
Queen. 

LOVENDE LILLESØSTER 

Queen og Airborne er begge 
avlet hos Berntsen på Skarsbru. 
Mora, Volo Scotty, tilhører en 
Grimstad-familie, men leies av 
Berntsen, som bruker den som 
avlshoppe. Volo Scotty var selv 
en fin traver, og det ser nå ut til 
at hun kan gi opphav til flere 

travere i landseliten. 
Ved leie av avlshoppe er det 

vanlig at eieren har førsteretten 
på det første føllet Det viser seg 
nå at eierfamilien gjorde klokt i 
å benytte seg av denne retten når 
det gjelder Airborne. Det er en 
hest som godt kan kjøre inn mil
lionbeløp. 

Men samtidig går li llesøster 
Queen sammen med sin mor -
og et årsføll som ennå ikke har 
fått noe navn - og feter seg opp 
i saftige enger hos Harald Om
dal, pensjonert vegarbeider, på 
Bjorbekk. 

- Det er umulig å si nå om 
Scottys Queen vi l bli en traver, 
men stamtavla er førstekJasses, 
og mulighetene til å få en ny 
topptraver bør være til stede, si
er Berntsen. 

STALL BERNTSEN 

Det er et møysommelig ar
beid å trene opp en traverhest. 
Det første året går med til tem
ming. Andre år begynner med 
lett trening. Så følger hardere og 
mer spesialisert trening - og 
travkarrieren kan begynne. 

Treningen av Scottys Queen 
skal foregå hjemme hqs Bernt
sen på Skarsbru, der fam ilien 
har bygd opp småbruket ti l et 
hestesenter med stallplass for åt
te hester og alt som ellers hører 
med til faget Like ved ligger 
Arendal og Froland Travselskaps 
treningsbane, en rettbane på 850 
meter - der et ført italls hester 
trenes regelmessig. Med i tre
ningsopplegget for et traveremne 
hører også avstressende rideturer 
med hestekjære ungjenter i sade

len ... 
Og går det som det skal, en

der den smekre ettåringen om 
noen år på de store travbanene, i 



knviskarpe oppløp med verdens 
raskeste travere - med håp om å 
komme et hestehode foran i mål, 
med påfølgende heder for eier, 
kusk og trener - og tusenlapper i 
banken ... 

GLAD I HESTER 

Berntsen drev til å begynne 
med oppdrett av oksekalver på 
den gamle husmannsplassen. Fa
milien fant imidlertid ut at det 
ville være triveligere med hester 
- og siden Berntsen var litt inter
essert i travkjøring, ble det trave
re. 

- Vi valgte hester først og 
fremst fordi vi er glad i hester. 
Det er avstressende å være i stal
len mens hestene gumler på en 
høyball... 

Etter som årene har gått, har 
familien avlet opp 6- 7 føll. To av 
dem er blitt travere. Tre av nabo
ene driver også med traverhester 
- og utgjør et trivelig hestemiljø i 
fem minutters gangavstand fra 
travklubbens treningsbane. 

Interessen for travsport på 
Sørlandet er stor. Arendal og 
Omegn Travklubb har 50- 60 
medlemmer. Grimstad Travklubb 
er betydel ig større. Aktive trav
klubber er det også i Risør og 
Tvedestrand. Lillesand og Birke
nes, Øyestad og Fjære, i Åmli og 
på Evje. Kristen T. Gundersen i 
Grimstad, har ca. 40 hester i tre
ning på sin profesjonelle tre
ningsstall - ved Sørlandets trav
park er det fi re profesjonelle 
travtrenere med i alt 80 hester i 
trening. 

HELE FAMILIEN MED 

Så godt som hver eneste dag 
er det travkjøring et eller annet 
sted i landet, med veddeløpspi ll 
og pengepremier til hestene. 
Innenfor travsporten omsettes 
det for store beløp. Dette bidrar 
til et høyt spennings- og under
holdningsnivå for alle som er 
med. 

For Berntsen har travsporten 
vært et fami lieprosjekt der de to 
døtrene har vært med for fullt. 
Det er imdilertid fru Elsi som 

har stått fo r foringen av hestene • 
om morgenen. En av døtrene -
eller en stalljente utenfra har • 
holdt orden i stallen. Berntsen 
har selv sørget for travtreningen • 
på ettermiddagen. 

- Travløpene er forholdsvis • 
korte - 1600 - 2200 meter, og • 
kan best sammeliknes med 800-
1500 m for mennesker - vi dri- • 

• 

Folkevandring 
på Vestlandske 

Hovedvei 

Søndag 8. mai var det 
klart for gjenåpning av 
Vestlandske hovedvei 

ver mye med intervalltrening . 
Hestene trenes ikke mer enn en 
times tid om dagen, altså bety
delig mindre enn en topp 
idrettsmann. 

HESTENE MÅ TRIVES 
• • 

mellom Grimstad og Lil-
• lesand, etter at den først 

planlagte åpningen sen
høstes ble tatt av snøen, 
Denne gangen var vær
gudene så avgjort på ar
rangørens side - og en 
stor folkemengde hadde 
møtt fram for å være 
med på åpningen. 

- Tidligere ble hestene kjørt • 
hardt og det ble brukt pisk for å • 
presse dem til det ytterste. Nå er 
det forbudt å bruke pisk og vi 
mener at hestene må trives og 
være i godt humør om de skal 
yte sitt beste. De får derfor før
steklasses stell. Foret beslår ·av 
spesielle forblandinger beregnet 
for travere - ved siden av høy. 

• Den symbolske åpningen ble 

- Etter noen år som traver
hest mister hesten lysten til å 
konkurrere - vi kan merke at 
den ikke er i humør og at den 
ikke vi l yte noe i oppløpet. Hvis 
det har vært en god traver, en
der den gjerne sitt liv som avls
hest. 

• foretatt av fylkesmann Signe 
Marie Stray Ryssdal. som kap
pet tauet med en gammel bile 
medbrakt av formannen i Land
vi k historielag, Arne Haugen. 
Politisk rådgiver i Miljøvernde-• • 

• • 

HØYDEPUNKTER 

Travkjøringene er høyde-
punkter i familien Berntsens liv. 

• • • • • 
De fleste søndagsmorgener går • 
med til stell av hesten og forbe
redelser. Så hektes ti lhengeren • 
på bilen, hesten stiger på, og tu- • 
ren går til en av travbanene, 
f.eks. Sørlandets travpark. Hele • 
dagen går med på travanen, der 
hele fam lien trives i hestemiljø- • 
et. Så kan de vende hjem utpå 
ettermiddagen, forh åpentligvis • 
med både premie og ære. Penge-
premiene betyr selvsagt mye, • 
men like viktig er æren, sier 
Berntsen, som følger hestene • 
som er avlet på Skarsbru nøye. • 
Selv om de blir solgt til andre ei-
ere, faller for tsatt mye av æren • 
på oppdretterne. 

• • 

partementet. Unni Mathisen, be-
rømmet prosjektet - og deretter 
kunne fo lk i hundretall begi seg 
over den gjenoppbygde Eineid 
bru. Først over var de prom i
nente gjester som ble kjørt med 
hest og vogn. Deretter kom fot
gjengere. mange med barnevogn 
- og sykl ister. 
Veien er tenkt som en turveg 
både for fastboende og turister. 
Den er samtidig et rint eksem
pel på vår vegh istorie - og vel 
verd el besøk. 



Av Ottar 
1 

Johansen l 
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i Forslagsordningen for vegvesenet 
- Da vegdirektøren tok ordet ved avslut· 
ningen av vegsjefmøtet i april, rettet jeg 
automatisk på slipset. Jeg visste ikke 
hva han hadde tenkt å si, men så ble 
jeg ropt opp for å motta premien for 
beste fylke i Forslagsordningen for veg
vesenet, sier vegsjef Gjerstad, som stolt 
kan vise fram diplomen fra vegdi· 
rektøren . 

m 

Fra Aust-Agder ble det i 
1993 sendt inn hele 26 forslag til 
forslagsordningen. Det er ny re
kord for fylket - og det holdt til 
førs teplass for hele landet - bå
de i absolutt antall og i forhold 
til antall ansatte. 

- Det er klart dette var vel
dig moro - vi har vært på me
daljeplass tidligere, men det er 
første gang vi har fått førstepre
mien, sier Gjerstad. 

- Vi har tid ligere knivet med 
Vest- Agder, og jeg lurer på om 
ikke vegsjef Setsaa også rettet på 
slipset, men denne gangen gikk 
altså prisen til oss. 

For noen år siden fikk Gunn
ar Lien "Petter Smart"-prisen 
for årets beste forslag, en "infor
masjons- karusell" for spredning 
av informasjon i bedriften. 
Høyeste premiebeløp i fylket 
gikk til Gustav Guttormsen for 
et forslag om skiJtstolper i et ma
teriale som ikke ville skade biler 
ved påkjørsel. 

Forslagsordningen i vegvese
net, som den høytidelig og kan
skje noe tungvint heter, styres av 
nemnder i hvert fylke. Disse be
handler forslagene og sender 
dem videre til det sentrale for
slagsutvalget. I Aust-Agder be
står forslagsnemda nå av Rolf 
Tiedemann, Kjell Birkeland, 
Hans Markussen og John Einar 
Myhren, som har overtatt vervet 
som sekretær etter Sigmund 
Blakstad. Blakstad får æren for å 
ha opparbeidet interessen for 
forslagsordnigen i fy lket etter 
mer enn ti års insats. Nemnda 
suppleres med en representant 
for avdelingen til den som har 
stilt forslag som skal behandles. 
Lokalt kan forslag premieres 
med inntil 10.000 kr. Høyere 
premiering avgjøres sentralt. 

- Vi har forsøkt å lage litt 
blest om forslagsordningen i be
driftsavisa, men i fjor var aktivi
teten ganske laber - da prioriter
te jeg oppgaven som brukers
støtte i Krøsus. Da kom det flere 
forslag enn noen gang! En mulig 
forklaring kan være at nå får alle 
forslagssti llere et krus som takk 
for utvist interesse. At noen av 
våre ansatte har fått gode premi
er, kan også ha virket positivt. 
Målet for forslagsordningen er at 
ti prosent av de ansatte skal sen
de inn forslag. Her ligger vi gan
ske godt an - de fleste andre fy l
ker kommer langt bak. 

· Vegsjefen er meget godt 
fornøyd med den store interes
sen for forslagsordningen: 

- Det viser at folk er opptatt 
av jobben og engasjerer seg i eta
tens virksomhet. Det er de som 
gjør jobben som kjenner hvor 
skoen trykker - og kan fremme 
forslag til bedre måter å gjøre 
ting på. Vi har engasjerte folk 



over hele linja. Det er inspireren
de også for oss i ledelsen. For
slagsordningen tar fram forbe
dringer som kan forbedre ar
beidsmiljøet og gi betydelige di
rekte innsparinger. Premieringen 
skal stå i forhold til nytteverdien 
av forslagene. 

Jon Einar Myhren deltok ny
lig i en konferanse som tok opp 
forslagsordninens framtid. Vegdi
rektoratet ønsker at enda flere 
engasjerer seg og sender inn for
slag. For å oppnå dette, må mo
derne markedsføringsmetoder tas 
i bruk. Et mer fengende navn på 
forslagsordningen ønskes av 
mange, og en navnekonkurranse 
er blant de tiltak som ble drøftet. 

På konferansen deltok en re
presentant for Kværner- konser
net. Han kunne forte lle at et re-

• • • • • • • • • • • • • 
klamebyrå var engasjert for å få • 
fart på deres forslagsordning. Det 
resulterte i en offensiv med bil- • 
letter og opphold i OL- byen 
som premier. Resultatet var at 
den norske avdelingen gikk av 
med seieren for forslag i hele 
konsernet. 

Det areides også for å etable
re en database over alle forslag 
som er behandlet. Hvis det fins 
gode løsninger på et problem, er 
det ikke lurt om andre forsøker å 
gjøre akkurat det samme. Det er 
ikke nødvendig å finne opp krut
tet en gang ti l. 

Det fins ingen oversikt over 
besparelser på grunn av forslag 
som er kommet inn under for
slagsordningen. Det er heller in
gen oversikt over hvi lke forslag 
som er tatt i bruk etaten. 

- Forslagsvirksomheten vil få 
enda større betydnig etter hvert 
som vegvesenet får sin egen pro
duksjonsavdeling som må ut og 
kokurrere direkte i markedet 
med private bedrifter, understre
ker vegsjefen. 

- Her er det viktig at vi får 
mange forslag - kvantitet gir kva
litet. Jo flere forslag vi får, jo fle
re vinnere blir det, legger han til. 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • 

"PETTER SMART" 
HAR LØST MILJØPROBLEM 

Laborant Arvid Vindholmen er 
kjent som en vegvesenets Petter 
Smart. Gjennom mange år som 
snekker i anleggsavdelingens bru
gjeng fant han ofte smarte 
løsninger når problemer oppsto. 
På fritid driver han med restau
rering av veteranbiler - noe vi 
har sett resultatet av ved flere 
vegåpninger: Først i køen, med 
vegsjefen , fylkesmannen og an
dre prominente gjester i baksetet 
kjører Vindholmen sin stilige 
Buick 1930-modell. 

Nå har han løst enda et pro
blem, og presentert løsningen 
som et forslag i vegvesenets for
slagsordning. Det gjenstår å se 
om det blir belønnet med penge
premie eller Petter Smart-prisen. 

Problemet var følgende: 
Maskinen som løser opp asfalt
prøver slik at de enkelte kompo
nenter kan analyseres, benytter 
et miljøskadelig løsemiddel. tri
kloretan. "Strassentest"-maski
nen kjører løsemiddelet gjennom 
asfaltprøvene i et lukket system. 
Teoretisk sett skulle forbruket av 
løsemiddel være null. I virkelig
heten forbrukte maskinen ca. en 
liter pr. prøve - eller 300 liter på 
de ca. 300 prøvene som behand
les i løpet av en sesong. 
Vindholmen nevnte dette for le
verandørens servicemann, uten 
at det ga noe resultat. 

Vindholmen studerte maski
nen nøye, og oppdaget at det fl e
re steder var tegn til lekkasjer. 
Han demonterte hele maskinen, 
skiftet ut dyre spesialrør og pak
ninger med standardkomponen
ter som han kjøpte hos en 
rørlegger for en rimelig penge. 
Resultatet var en drastisk re
duskjon av svinnet - på 40 
prøver foretatt i å r har forbruket 
av trikloretan sunket fra en liter 
pr. prøve til 0,25 liter. 

Lekkasjene fordampet tidlige
re dels ut i lokalene og forpestet 
arbeidsmiljøet, dels ut til lufta 
utenfor via maskinens avtrekk. 
Nå m·erkes det ingen lukt i loka-

lene når maskinen er i bruk. 
Forbedringene sparer ikke 

bare arbeismiljøet - de sparer 
også kostbart løsemiddel. 

Vindhalmen har også lagt en 
lukket rørledning fra fatet med 
løsemiddel direkte til maskinen . 
noe som gjør systemet enda mer 
tett. I fjor var maskinens forbruk 
nede i 0,3 liter pr. prøve. De 
første prøvene i år har altså gi tt 
enda bedre resultat, 0.25 I. 

Samme type maskin er i 
bruk ved vegkontorene over hele 
landet. Hvis de enkle forbedrin
gene bli r tatt i bruk på alle 
maskinene. vil gevinsten være 
stor. Det hører vel med ti l histo
rien at Vindhalmen selv har 
overtatt servicen på maskinen -
det er ikke lenger behov for no
en serviceavtale med leve
randøren . 

Vindhalmens "oppfinnelse" 
er ikke ferdig behandlet i forslag
skomiteen, som 
har bedt om nær
mere opplysninger . 
Det skal de få. lo
ver Vindholmen . 

- Folk kaller 
deg en Petter 
Smart - hva sier 
du til det? 

- Å. jeg har vel 
rota med litt av 
hvert, men det 
meste har jeg 
glemt, sier Vind
halmen, og vil hel
ler fortelle om 
hobbyen sin , vete
ranbilene. Buick 1- 1930 er alle
rede nevnt. Nå arbeider han 
med en 1928- modell som har 
gått med turister i Geiranger. 

- H.er om dagen kjørte jeg et 
brudepar. Det var en nabo - el
lers sier jeg nei til de mange 
fo respørslene om slikt. Men hvis 
vegsjefen vil ha med seg fylkes
mannen eller ordfø~eren på veg
åpn ing igjen, så kjører jeg 
gjerne. 

Av Ottar 
Johansen 

m 
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ye er blitt gjort for å for
skjønne veger og omgivelser 

i Aust-Agder i senere år, men likevel er 
det en ting som er blitt bemerket av til
reisende og forbireisende vegfolk: de 
hvitmalte ørknene av noen trafikkøyer 
ved avkjørselen fra E 18 på Harebak
ken og på Stoa. Nå er de borte - og er
stattet med beplantning etter dagens 
standard for avkjørsler fra motorveg. 

Ansvarlig for utformingen er Bjarte Sandve, 
t ittel overingeniør ?g fag landskapsarkitekt. Han 
begynte i vegvesenet i Aust-Agder I. mars - 93 -

og har etter bare vel et år rukket å 
sette spor etter seg. Planen for 
landskapsrnessig tilpassing av det 
store krysset i Øygardsdalen på E 
18 i Grimstad er signert av Sandve. 
Anleggsgartnerne legger nå siste 
hånd på verket, som har flere fine 
løsninger - med store tørrsteins

rnurer som et viktig element. 
Sandve er utdannet på Norges Landbrukshøg

skole på Aas. Før han korn ti l vegvesenet, arbeidet 
han for e t privat firma i Asker - barndom og opp
vekst haddde han på Jæren. Stillingen ved vegkon
toret ligger under planavdelingen, men han arbei

der også mye fo r anleggsavdelingen. 

MED TIDLIG I PLANFASEN 

- Slipper du til så tidlig i planleggingsfasen at 
du fij.r noen innflytelse på utformingen av vegan-

leggene - eller får du bare den sure jobben med å 
plastre på de verste sårene e tter at planleggere og 
anleggsfolk har herjet og rasert? 

- Jeg er med fra t idlig i planfasen med valg av 
trase slik at hensynet til landskapet b lir ivaretatt. 
Det e r viktig å finne fram til en veglinje som med
fører små inngrep i terrenget og som tar hensyn til 
landskapet. Jeg arbeider ofte sammen med ingeniø
rene ute i marka. Det som kan se bra ut på kartet, 
må ofte justeres når vi ser det ute i terrenget. 

Sandve deltar i planleggingsgruppa for E 18 og 
var i fjor med på valg av veglinje for den nye par
sellen Telemark grense - Østerholtheia. Resultet 
ble en bedre tilpasning til landskapet på flere 
punkter. 

- Hva ser en landskapsarkitekt - som veginge
niørene overser? 

- Jeg ser nok mer på terrengformene i nærhe
ten av vegen, på vegetasjonen - om den er så spesi
ell og verdifull at den bør tas vare på. Men det vik
tigste er å forsøke se de muligheter som fin s i ter
renget, for å finne fram ti l en god linjeføring som 

skader minst mulig. 
En veg oppleves fra to synsvinkle r, bilisten som 

skal oppleve lands.kapet sett fra vegen, og beboerne 
langs vegen som kan bli p laget av støy, forurens
ning og et uheldig synsinntrykk. Hovedmålsettin
gen når vi bygger veger, er at de skal være teknisk 
gode. Men i senere år er vi blitt mer oppatt av mil
jøet. I dette inngår også bi listene opplevelse av o m
givelsene når de ferdes langs vegene. Det skal byg
ges veger i landet, det gjelder å gjøre det beste ut 
av det. Som landskapsarkitekt lurer jeg noen gan
ger på om jeg har "solgt meg" ved å jobbe i vegve-



senet. Men vi må ha klart for oss av vi bygger ve
ger på oppdrag fra samfunnet - vi bygger ikke for 
vår egen del. 

ENKLE FORMER VISER VEG 

- Hvordan grep du an utformingen av avkjørs
lene fra E 18 til Arendal? 

- Lenge før jeg begynte på Ås hadde jeg lagt 
merke til disse lite tiltalende avkjørslene med de 
hvite trafikkøyene som skrek mot meg. Det var på 
høy tid at noe ble gjort. Motorvegen går tungt i 
terrenget i skjæring på begge sider av Harebakken. 
Dette er hovedavkjørselen til Arendal, noe som vi 
ønsker å markere med bruk av farger og vegeta
sjon. Vegen går gjennom et naturlandskap så det 
passer ikke med utpreget urbane løsninger. Jeg har 
valgt å markere avkjørselen med enkle former, en 
vifteform som understreker avkjørselsrampen og 
viser hvor bilistene skal kjøre. 

Til beplantningen har jeg valgt rosespirea som 
en fargemarkering, og svartor i grupper. Det er 
plantet 17 oretrær og hele 2450 rosespirea. Det er 
sådd gress med tiriltunge og kvitkløver. Alt i alt 
forholdsvis enkle virkemidler. Ved avkjørselen på 
Stoa er det bare brukt gress - fo r å markere at det
te ikke er hovedavkjørselen ti l byen. 

Rosespireaen blomstrer fra midten av juli til et 
stykke ut i august - mens sommertrafi kken er på 
silt høyeste - og mange av de typiske sommer
blomstene er avblomstret. 

HENSYN TIL VEDLIKEHOLDET 

Utgiflene til vedlikehold er en faktor som ikke 
må glemmes når utsmykking langs vegene 
planlegges. Det koster penger og krever fagfolk å 
holde et pent anlegg i orden. Skarpnes vegstasjon 
har en utdannet gartner blant sine ansatte. Sandve 
understreker betydningen av å utforme beplantnin
gen slik at det ikke hindrer vintervedlikeholdet. 

- Det er liten mening i å plante trær som vil 
bli brukket ned av snøbrøytingen, sier han - i år 
kan vi mange steder se furutrær som er brunsvidd 
av vinterens salting. Med de mange snøfallene i 
vinter ble saltet blandet med snø og kastet langt 
opp på vegkantene. 

I Øygardsdalen med forretningsbygg, bensin
stasjon og boligbebygelse har Sandve brukt mer 
bymessige uttrykksformer, med busker som blom
strer, og de flotte tørrsteisnmurene som understre
ker linjeføringen. 

- Det er tydelig at folk legger merke til at vi 
gjør noe for å forskjønne miljøet langs vegen. Gjør 
vi noe ett sted, kommer det ofte krav om at vi skal 
gjøre noe liknende andre steder. 

Denne siste fin ishen koster ikke så mye i for
hold til et stort veganlegg, og det er avgjort noe 
som publikum setter pris på. 

- Er det mye langs våre veger som får land
skapsarkitekten til å gremmes? 

- En ting jeg har merket meg. er grøftearealet 
mellom vegen og gang- og sykkelvegene. Her er del 
ofte ganske rufsete. med en blanding av pukk og 
ugras, et slags ingenmannsland der det også er 
vanskelig å få slått det som vokser opp. Her burde 
vi legge lista litt høyere og få ti l noe som tar seg 
bedre ut. Ellers synes jeg Kystveien i Arendal i om
rådet forbi Vindholmen er ganske trist. Her synes 
jeg noe bør gjøres. Jeg er heller ikke særlig begeis
tret over gangbrua over E 18 ved Harebakken. eller 
brua på nye E 18 i Tvedestrand som krysser mot
orvegen himmelhøyt oppe i lufta. 

Byporter er i skuddet - ofte i forbindelse med . 
MPG - miljøprioritert gjennomføring. Kommer vi 
ti l Danmark, ser vi tydelig hvor byen begynner. I 
norske tettsteder, med uklar avgrensing, kan delte 
være vanskeligere å få til. Men Birkeland kommu
nestyre vedtok nylig al det skal anlegges en "by
port". 

ARENDAL GATEBRUKSPLAN 
EN UTFORDRING 

I Arendal skal det utarbeides gatebruksplan 
Arendal kommune og vegvesenet i samarbeid. Beg
ge står som byggherrer. En gammel ri ksveg skal 
stenges, og vegvesenet er interessert i å bidra med 
utformingen av et nytt trafikksystem med en høye
re standard. Dette prosjektet er en svært spennen
de utfordring. 

Sandve er ellers engasjert i utformingen av de 
nye store rasteplassene på E 18-parsellen Telemark 
gren se Østerholtheia. Denne er nå på byggeplan
stadiet og detaljplan leggingen av rasteplassene fo
restår. 

Når del gjelder E 18 Rannkleiv-Temse har 
Sandve ennå ikke vært inne i bi ldet. Delte er el 
prosjekt som går gjennom sentrale om råder med 
mange konfliktpunkter. Her er det mye som taler 
for at en utenforstående landskapsarkitekt bør 
trekkes inn, mener Sandve. Det blir flere og flere 
prosjekter som krever medvirkning av landskspsar
kitekt. Her blir vi nødt til å engasjere konsulen ter. 
min oppgave kommer til å bli sty
ring og oppfølging, og legging av 
premisser for den løsning som veg
vesenet ønsker. 

- Noen vegkontorer har an
satt to landskaparkitekter, eller en 
landskpsarkitekt og en arkitekt. Ut
viklingen har gåll raskt - det er 
ikke mer enn et par år siden vegve
senet begynte å knytte til seg slik "grønn" fagkunn
skap. Vi kan bidra med vårt, i samspill med ingeni
ørene. Det er ingen mangel på oppgaver, men i 
Aust-Agder er det vel realistisk å regne med al jeg 
blir alene om dette arbeidsfeltet en tid framover. m 



Rasteplasser for hele 
fylket innen år 2000 

m 

I april i år la vegvesenet ved planavde
lingen fram utkast til plan for raste
plasser ved riksvegene E 18, 39, 41, 42 
og 415. Planen fremmes som fylkesdel
plan og planutkastet er sendt fylkes
kommunen og de berørte kommuner til 
uttalelse. Etter denne høringsrunden 
skal det utarbeides en endelig plal~· 
I de tilfeller der det er nødvendig å er
verve grunn eller gjennomføre større 
byggge- og anleggsarbeider. ved anleg
ging av nye rasteplasser vil def bli utar
beidet reguleringsplan. 

Planen opererer med to typer rasteplasser: 

- hovedrasteplass 
- li ten rasteplass 

En hovedrasteplass skal ha toalett og minst 
fem bord. Standarden skal være høyere enn for en 
liten rasteplass. Plassen skal ha romslige plassfor
hold. En liten rasteplass kan ha fra 2 - 4 bord. 
Mellom hovedrasteplasser bør det ikke være mer 

enn omlag 45 km. 
Hoved rasteplasse
ne skal betjene 
begge kjøreretnin
ger. Dette kan lø
ses ved at det opp
rettes to hovedras
teplasser nær 
hverandre, på hver · 
sin side av vegen. 
Slike rasteplasser 
kan betraktes som 
en enhet. 
På hovedrasteplas
sene er toalettan
legg et minstekrav. 

Også på de mindre rasteplassene bør det være toa
lett, eller det skal planlegges med tanke på oppset
ting av toalett senere. Det bør være 5-10 km mel
lom de mindre rasteplassene, dvs fi re rasteplasser 
mellom hver hovedrasteplass, ideelt sett to på hver 
side av vegen. 

Planen omfatter veger med ulik trafikkmengde. 

På veger med høy hastighet og stor trafikk, som E 
18, bør avstanden mellom rasteplassene være kor-

tere enn for mindre trafikerte veger. Avkjørselsfor
holdene må også vurderes på grunnlag av trafikk· 
mengden. Omfanget av turisttrafikk på de enkelte 
vegstrekninger er tillagt stor betydning i vurdering 
av behovet. 

Rasteplassene vil inngå som en del av vegom
rådet og blir dermed en del av statens eiendom. 
Unntak fra dette er plasser som ligger i friområde 
eller der det er inngått avtale med eier av bedrift. 

TILPASSET LANDSKAP 
OG LOKAL BYGGESKIKK 

Rasteplassene skal utformes best mulig tilpas
set landskapet. Hovedrasteplassene skal ha toalett, 
lekeutstur og informasjonstavler. De skal ha elek
t risk lys og vannklosett. Toalettbygget skal være til
passet lokal byggeskikk. Også informasjonstavler 
og annen utrustning skal så langt som mulig tilpas
ses lokale forhold. Det er ønskelig at plassene har 
en egenart som vekker interesse og gjenkjennelse 
hos trafikantene. 

På E 18 omfatter planen fem hovedrasteplas
ser: Østerholtheia, Brokelandsheia, Brøbørvann/ 
Vinterkjær, Jorstadvan n/ Haslestad og Svennevig 
bru. 

Østerholtheia hovedrasteplass blir bygd i for
bindelse med utbygging av E 18 i ny trase. Plassen 
skal byggesspå begge sider av vegen, men betrak
tes som en enhet. Brokelandsheia ligger i tilknyt
ning til et kommersielt anlegg. Svennevig rasteplass 
ligger i et friområde. Vegvesenet har ikke ansvar 
for vedlikehold av denne. Gjennomsnittsavstanden 
mellom plassene blir ca. 18 km, mer enn dobbelt 
så tett som normalene anbefaler. 

Av de fem rasteplassene er Brøbørvann, Jor
stadvann og Svennevig bru allerede utbygd. Det er 
fem små rasteplasser av ulik størrelse og kvalitet. 

Planen omfatter nybygging av Østerholtheia i 
forbindelse med utbygging av ny E 18-terase. Vin
terkjær planlegges bygd i 1997-98, mens Haslestad 
bygges i 1994. 

TOTALKOSTNAD 4 MILL 
Gjennomføring av planen innebærer en kost

nad på 4 mill kr. Bygging av Østerholtheia og utbe
dring av Svennevig bru er ikke medregnet i dette. 

Bygging av en hovedrasteplass vil koste fra en halv 

million og oppover, avhengig av standard og stør

relse. 
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Dersom planen gjennomføres, vil E 18 ha et ut
bygd system av rasteplasser før år 2000. 

Det anses imidlertid å væ re behov for flere ras
teplasser, spesielt på strekningene Grimstad - Sven
nevig bru og Lillesand - Vest-Agder grense. Det vil 
bli arbeidet videre med dette i forbindelse med nye 

traseer for E 18. 
For rv. 39 gjennom Setesdal omfatter planen 

hovedrasteplasser ved Mineralparken sør for Horn-

\ " ~ 
"..........__ •'\ \ , " v ~-- /L~~ . 
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nes, ved Syrtveitfossen mellom Evje og Byglands
fjord , ved Lyngnes og Storstraumen, ved Hekni , 
ved Sylvartun, ved Honnevje, og på Skarsmo nord 
for Bykle. Det må bygges tre nye hovedrasteplas
ser. 28 mindre rasteplasser og en rekke plasser må 
opprustes til en total anslått kostnad av 3-4 mi ll kr. 
Også for rv 39 tas det sikte på et utbygd rasteplass
system før år 2000. 

m 



Lette lastebiler til Evje 
og Skarpnes 

To små lastebiler ble tatt 
i bruk på vårparten, en 
Mercedes som vesentlig 
skal brukes til transport 
fra kaldtlageret på 
Skarpnes til anlegg i 
distriktet· og en Volvo 
som er stasjonert på Evje 
vegstasjon. Bilenes faste 

førere, Olav Liane og 
Magne Bakken, er godt 
fornøyd med den nye 
redskapen, som erstatter 
gamle, nedslitte biler. 

- Den gamle bi len var en 
84-modell med mange kilometer 
på telleren, sier Bakken. Den 

nye bilen har kraftigere motor, 
den har automatgir og sovehytte. 
Automatgir er fint f.eks. ved ut
setting av brøytestikk, skiltvask 
og andre jobber med stadig start 
og stopp. 

- En annen viktig forbedring 
er sittekomforten. Stolen har 
luftfjæring og er helt topp. 

Bilene koster 6-700.000 kr. 

pr stk og kan laste ca. 5 tonn . 
På bildet ser vi de fornøyde 

sjåførene sammen med de nye 
doningene - og maskinavdelin
gens Tore Kjell Fløystad. 

11111111111111111111111 
Fra WordPerfect 
til Word for Windows 

m 

For kort tid siden ble 
Windows-systemet tatt i 
bruk av Vegvesenet. 
Word Perfect ble valgt 
som tekstbehandler. Nå 
viser det seg at Windows
versjonen av verdens 
mest utbredte tekstbe
handler, utgave 6.0, langt 
fra er perfekt. 7-8 veg
kontorer har derfor valgt 
å bytte tekstbehandler til 
Microsoft Word. Edb-av
delingen ved Aust-Agder 

Vegkontor har valgt å 
gjøre det samme. 

Til høsten skal det nye pro
grammet tas i bruk av en be
grenset gruppe, før det tas i bruk 

av samtlige. Vegvesenet følger 
her en rekke storbrukere av data
programmer og går over til 
Words. 

Windows-versjonen av Word 
Perfect skal være fu ll av fei l og 
trofaste brukere av den gamle 
DOS-versjonen er misfornøyd 
med Windows-versjonen. Visste 

dere forresten at det er giganten 
Microsoft som også leverer Win
dows - og for den saks skyld og
så DOS? 

Spørsmålet er nå hva vegve
senets ansatte sier til at de må 
lære seg enda et nytt datapro
gram. Det sies imidlertid at over

gangen ikke skal være så stor for 
brukere som mestrer Windows 
og Word Perfect fra før. 

FERIEAVVIKLING 
Biltilsynets kontordager på 
Akland og Birkeland vegstasjon 
opphører i tida fra 6. juli til 4. 
august. Publikum må i dette 
tidsrommet benytte Biltilsynet i 
Arendal. 



Stolte kano
byggere på 

His: Solberg 

Jacobsen, 

Kirkeda111, 
Skagseth og 
Backe-Hansen. 

Z ernichmv var 

på f erie da 
bildet ble tatt. 

Fra bil til kano - vellykket 
fritidsprosjekt på Biltilsynet 

~Ansatte ved Biltilsynet på 
His er ikke bare opptatt 
av biler. I en ledig gara
sje har de på fritid i vin
terhalvåret produsert sju 
flotte kanoer. De fleste er 
nå i bruk på distriktets 
mange innsjØer - gjerne 
med utgangspunkt i fami
liens hytte. 

Med på Kanoprosjektet ved Bil
tilsynet - som de noe høytidelig 
har kalt det - var Helge Skag
seth, Kjell Backe-Hansen, Bjørn 
Zemichow, Harald Solberg Ja
cobsen, Harald Kirkedam og 
Bjørn Olstad. Sistnevnte ble så 
opptatt med andre gjøremål at 
han falt av lasset i sluttfasen. De 
øvrige deltakerne overtok hans 
del av jobben. 

SAMARBEIDS
PROSJEKT 

- Vi var ute etter et samar
beidsprosjekt på fritid som had
de et sosialt siktemål: å bli bedre 
kjent og en mer sammensveiset 

gruppe. For noen år siden støp
te vi noen få joller. nå var det 
enighet om å forsøke kanoer, 
forteller en av de ivrige deltaker
ne, konsulent Harald Kirkedam. 
- Vi startet høsten - 93 og var 
ferdig med sju kanoer til påske. 
Det første vi måtte gjøre, var å 
isolere garasjen slik at vi kunne 
varme den opp til en jevn tem
pereatur for støping. Vi jobbet 
minimum fire dager i uka fra 
høsten og utover, så sant tempe
raturen tillot det. Det var mer 
arbeid enn jeg hadde ventet. Vi 
la det opp som teamarbeid og 
bygde en kano av gangen. 

Ideen kom fra Zernichow, 
som var interessert i kano og 
som hadde størst kunnskaper 
om plastarbeid. 

VELKJENT 
GULFARGE 

Kanoene har fått en meget 
populær gulfarge - og onde tun
ger vil ha det ti l at kanobygger
ne har "lånt" gulmaling til veg
bruk. Dette kan Kirkedam 

blankt avvise. Vegmaling er noe 
helt annet enn gelcoat til plast
båter! 

- Vi valgte gul fargen ford i 
gult er kult - og måtte betale ek
stra for å få akkurat den fargen. 

Kanobyggerne hadde nok 
forven tninger om å få billige ka
noer: men så rent billig ble det 
nok ikke, bare materialene, 
glassfiber, polyester, gelcoat 
m.m. kom på 2000 - 2500 kr pr 
båt, selv med gode rabatter. An
tall arbeidstimer har de ikke reg
net. Klærne som ble brukt under 
arbeidet, var så fulle av polyester 
og glassfiber at de måtte kastes 
da jobben var gjort. 

Kanoene er ustyrt med regle
menterte flytetanker foran og 
bak og eierne bruker selvsagt 
godkjent redningsvest når de 
drar ut på pad letur. 

Av Ottar 
Johansen 

m 



Rundkjøring med 
beplantning i Strømmen 

Krysset mellom rv. 410 
og rv. 407 i Strømmen er 
sannsynligvis fylkets 
mest trafikerte kryss, 
med en gjennomsnittlig 
årsdøgntr afikk på 14000 
kjøretøyer som øker til 
hele 22 000 kjøretøyer i 
sommermånedene. Nå er 
krysset erstattet med en 

stor, moderne rundkjø
ring, samtidig som områ
det har fått en kraftig 
kosmetisk opprustning. 
Arbeidene er kostnads
beregnet til 1, 1 mill, kr., 
opplyser avd. ing. Åvald 
Bakken i anleggsavdelin
gen. 

NYE MEDARBEIDERE: 

OLE PETTER OMDAL 

Ole Petter er født 4. 11 .64 og ekte 
venndøl. 
Han begynte som avd. ing. på labora
toriet I I .mai. 

Anlegget er klart til bruk før fel
lesferien, men beplantning og 
noen siste detaljer må vente til 
etter ferien. 
Vegvesenets landskapsarkitekt, 
Bjarte Sandve, har planagt be
plantningen i rundkjøringene og 
rabattene som hører til . I rund
kjøringen skal det plantes hage
torn - ellers blir det mye grønt. 
Den nye rundkjøringen vil bedre 
trafikkavvikl ingen i området og 
også gjøre forholdene tryggere 
for fotgjengere. 

INGUNN ALTENBORG 

Ingunn er født 1.4.69 og kommer 
fra Holt. 
Hun har fått et foreløpig 6 mnd 
vikariat som volontør i administra
sjonsavdelingen. Han har fagbrev som forskalingssnek

ker. senere gikk han Teknisk fagskole 
i Kristiansand, bygg og anlegg. Siden 
fulgte 4 år i Trondheim ved NTH, 
bygg og anlegg før han tok sitt di
plom som sivilingeniør. "Ja, å så he e 

tatt pedagogikk på Kristiansand Læ
rerskole", legger han til og ler godt. 

Frem til han begynt hos oss arbeidet 
han ved NTH som kontaktstøtte for 
studentene. 

Ingunn tok artium ved Barbu vide
regående skole hvor hun gikk lin
jen språk/saksbehandling. Ved si

BfillliilJll den av skolegangen arbeidet hun 

m 

dels på Statoil og dels i kiosken på 
Fiane. Siden fikk hun fast anset
telse ved de samme stedene og ar
beidet der i 6 år. I dag er Ingunn 

bosatt i Arendal med ektemann 

og 2 barn. 



FRA LIKESTILLINGSUTVALGET 

Målet å få kvinner inn • 
I 

mannsdominerte yrkesgrupper 
LIKESTILLINGSPLAN 1994-97 FOR 
STATENS VEGVESEN AUST-AGDER 
foreligger nå - godkjent av ledelsen og 
drøftet med organisasjonene. Planen er 
sendt ut til de ansatte og kan ellers få
es ved henvendelse til Aase Liv Lauv
land ved vegkontoret. 

Likestillingsarbeidet i fylket tar sikte på å ra 
kvinner inn i de tradisjonelt mannsdominerte yr
kesgruppene hos oss, å gjøre mer synlige og å ut
nytte bedre ressurser og kompetanse kvinnene i 
etaten har og å øke andelen kvinneligere ledere. 
Dette vil kreve innsats over lang tid. Hovedansva
ret ligger hos lederne på de ulike nivåer og på tje
nestemannsorganisasjonene, men også du og jeg 
har et medansvar for å ta likestillingstanken til å 
fungere i det daglige. 

Skal vi nå målene, må vi satse på rekruttering, 
utvikling av allerede tils~tte, informasjon og økt 
kvinnedeltakelse i råd og utvalg. Alt dette er tiltak 
som lederne på de ulike nivåer og tjenestemannsor
ganisasjonene har ansvar for, mens likestil lingsut
valget vil følge med i utviklingen og gi tilbakemel
ding. 

For 1994 vi l vi bl.a. 

* Utarbeide opplegg for ungdomsskole/videre
gående skole med særlig presentasjon av vegvese
net som arbeidsplass for jenter 

* Invitere kvinnelige ansatte til å delta på jente
kurset "Jeg vil, jeg tør, jeg kan" 

* Danne nettverksgruppe for kvinner i etaten 

* Informere om likestilling. Blant annet vil 
medlemmene av likestillingsutvalget gjerne stille 
opp på interne møter og informere om utvalgets 
arbeid og likestillingsspørsmål. 

Har du spørsmål omkring likestilling i Statens 
vegvesen i Aust-Agder? Eller tanker og ideer om 
hvordan dette arbeidet kan drives bedre? Ta gjerne 
kontakt med et av medlemmene i likestillingsutval
get: Trine Conradi (leder), Øystein Tobiassen, Lis
bet Jørgensen, Øystein Lien, Kjell Birkeland eller 
sekretæren for utvalget, Aase Liv Lauvland. 

TC 
3.5.94 
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Uglemor bygde reir 
i Vallesverdtunnelen 

kanten av isoleringen midt inne i 

tunnelen satt en ugleunge og kik
ket ned på ·dem med store øyne. 
Uglemor hadde valgt å bygge si tt 
reir midt inne i tunnelen, der 
trai lere drønner forbi på en halv

meters avstand og spyr ut fet di
seleksos. Her var det varmt og 
tørt og trygt - og kanskje trivdes 
uglefam il ien rett og slett med litt 
trafikk? 

Geir Vidar Olsen og Knut 

Johansen fikk seg litt av en over
raskelse da de dirigerte trafikk 
under asfaltlegging ved Val
lesverd-tunnelene en vakker natt 

i mai. De la merke til en stor 
fugl som fløy ut og inn i en av 

tunnelene. Da de gikk inn i tun
nelen for å se hva som skjedde, 
hørte de en fulg som pep - og på m 



Minneord om 
Birger Viki 

Arbeidskameraten og venen Bir
ger er død. Det kjennest så rart 
at han ikkje er meir, han var all
tid så fu ll av liv og humør. Han 
hadde evna til å skape trivsel 
rundt seg med sin veremåte. 

Birger var fødd 25. januar 
1935 og voks opp på Tveit. Då 
han gifte seg busette han seg på 
Frøysnes og budde der til han 
bygde seg hus mellom Ose og 
Moi. Her budde han til han 
døydde. Han hadde 3 søner som 
alle er flutte ut. 

Setesdal var arbeidsstaden 
hans og Setesdøl var han, han 
var interessert i heimstaden og 
hadde stor glede av lokalkultu-

ren. Han gledde seg til å kunne 
ta med vener og kjenningar på 
tur med den nyrestaurera båten 
"Bjoren" når denne kom i drift 
på Byglandsfjorden. Dette fekk 
han ikkje gjennomføre. Han var 
også samfunnsinteressert og re
presentera Arbeidarpartiet i flei
re samanhengar, særleg sosialsa
ker opptok han og han var med 
i sosialstyret i fleire år. 

Arbeidsplassen hans vart 
vegvesenet. Då stortinget be
stemte at Setesdalsbanen skulle 
leggjast ned vart det samtidig be
stemt at det skulle byggjast betre 
veg som kompensasjon for jern
banen. Dette galt noverande rv 
39 Kristiansand - Byglandsfjord 
og rv 405 Vennesla - Moisund. 
Det gjorde at det vart aukande 
aktiv1tet på veganlegga i nedre 
delen av Setesdal. I. mai 1961 
vart Birger tilsett i anleggsavde
linga som shovelkøyrar og byrja 
på anlegget i Iveland. Her ar
beidde han dels på anlegget, dels 
på knuseverk i tilknytning til an
leggsarbeidet på kompensasjons
vegen som varL fu llført rundt 
1970. Seinare fortsette han på 
ulike anlegg i Setesdal. 

I 85 kom han over til vedlike
haldet og I- 6 som formann med 
ansvar for vegane i store delar av 
Bygland kommune. Her fekk 
han ansvar for å halde ved like 
vegane han hadde vore med på å 
byggje. Han sette si æ re i at ve
gen var i god stand og gav raskt 

beskjed dersom det var ting som 
måtte rettast. 

Birger var stolt av å vere ve
garbeidar, og gav uttrykk for 
dette. Han lika ikkje tendensen 
som er no at vegvesenet fekk 
stadig ferre arbeidarar. At hans 
gamle avdeling, anlegget, vart re
dusera til å bli mest berre opp
syn med innleigde kontraktørar 
lika han dårleg. Han kunne ik
kje skjøne at det var fornuftig å 
minke talet på tilsette når ein 
såg den store arbeidsløysa, og 
det var nok av oppgåver i veg
sektoren. 

At det same skulle skje med 
drift var han redd for. Derfor 
vart han glad då det vart utlyst 
ei stilling til i Bygland. Diverre 
døydde han før det vart ti lsett 
nokon, men han gledde seg til å 
få ein ny kollega, og få gjere han 
kjend i sitt område. Den som 
kjem vil få noko å leve opp til, 
for i ei av spørreundersøkjinga
ne var det eit skjema som kom 
inn frå Bygland som slo fast 
"Det er trivelege og hjelpsame 
vegvesenfolk knytta til distriktet 
her". Birger var med rette stolt 
av denne utsegni. Det er ikkje så 
ofte at tilsette i offentlege etatar 
får skryt, så ein legg merke til 
det når ein får det. 

Me vil lyse fred over minnet 
til venen, arbeidskameraten og 
humørspreiaren Birger Viki. 

Valle vegstasjon 

11111111111111111111111 
Ingen klager på helseplager 
med avgiftsfri diesel 

Etter at det i vår ble rapport helseplager i forbindelse 
med behandling av avgiftsfri, "rød" dieselolje, sendte 
personalkonsulent Trine Conradi ut en oppfordring til 
samtlige ansatte i utedriften om åta kontakt med be
driftslegen dersom de hadde plager som de mente 
hadde forbindelse med bruk av avgiftsfri diesel. 

- Så langt er det ingen som 
har meldt om helseproblemer et
ter at den nye dieselen ble tatt i 
bruk, forte ller Conradi. 

Tore Kjell Fløystad i maskin-

avdelingen forteller at Vegdirek
toratet har godtatt at det brukes 

avgiftspliktig diesel dersom mas
kinførere får helseproblemer 
som de mener skyldes diesel t il-

satt rødt fargestoff. Avgiftspliktig 
diesel koster omkring dobbelt så 
mye som avgiftsfritt drivstoff. 
Dersom samtlige maskinførere i 
vegvesenet i Aust-Agder gikk 
over til avgiftspliktig diesel, ville 
det medføre en ekstrautgift på 
en halv million kroner. 

Avgiftsfri diesel brukes på 
veghøvler, gravemaskiner og an
dre maskiner som brukes i vegar
beidsdriften. Alle kjøretøyer som 
tidligere hadde kilometerteller, 
kan bare kjøre med avgiftspliktig 

diesel. 
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GRETE WAITZ/HOLMENKOLLSTAFETT '94 

6 . mai kl 1400 startet en 
frisk gjeng i innleid buss 
fra Barbu. Vaffelsteking 
vinteren gjennom finansi
erte bussen. På kvelden 
hadde de fleste av oss 
bestilt bord på Frascati, 
og etter middagen var 
det dans. KJEMPEGØY! 

Så på lørdagen stilte damene 
opp i Grete Waitz-løpet. De 
fleste for tredje gang. 2 debutan
ter, Sissel Pedersen og Bodil Fid
je Lien, hadde vi med oss denne 
gangen. Frognerparken kokte av 

damer i alle formater. Denne 
gangen hadde vi sikret oss lave 
startnummer og fikk dermed et 
godt utgangspun kt. Ingen hadde 
problemer med å komme gjen
nom den 5 km lange løypa. Alle 

Damelag i 
Holmenkoll
stafetten for 
første gang 

fikk medaljer og var kjempefor
nøyde. 

På kvelden var det en del av 
oss som hadde bestilt billetter til 
"Charleys tante" på Det norske 
teater, mens andre slappet av på 
hotellet eller tok seg en tur ut for 
å få med seg noen av Oslos 
mange utetilbud. 

Grete Waitz-løpet var gøy, 
men Holmenkollstafetten står 
absolutt i særklasse i positiv ret
ning. Søndag _8. _mai hadde vi 
fremmøte på Smestad hotell kl 

1200. Her fikk vi startbevis (og 
masse sommerfug ler i magen). 
Hele 3 stafettlag fikk vi etter 
mye om og men skrapt sammen 

- to herrelag og ett damelag. 
Først tok en del av oss turen 

til Frognerparken for å se eliten 
løpe. Så stod første- laget på her. 

residen for tur. Det g ikk unna så 
det suste, 1.00.48, FANTAS
TISK! 2. laget gjorde også en f in 
figur. For første gang stilte også 
damene opp i Holmenkoll- sta
fetten. Takket være en del positi
ve ektefelle.r klarte vi å sti lle lag. 
Det var en STOR opplevelse. 
Håper vi kan gjenta dette til nes

te å r. 
Etter stafetten stod hjemtu

ren på programmet. De fleste 
var rimelig slitne - et tegn på al 

det hadde vært en vellykket lur. 
Gerd Botterl i m 






